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یکی از حوزه هایی که دولت شهید جمهور آیت الله سیدابراهیم رئیسی 
به آن توجه ویژه داشــت، حوزه سلامت بود. از مهار کرونا و واکسیناسیون 
سراســری جامعه در آغازین روزها و ماه های شروع دولت سیزدهم گرفته 
تا افتتاح ابرَبیمارستان هایی مثل بیمارستان غدیر و المهدی و سایر مراکز 
درمانی و بیمارستانی در نقاط مختلف کشور، و تلاش برای کاهش هزینه های 
درمان ازجمله رایگان شدن درمان کودکان زیر 7 سال و بیمه شدن رایگان 
12 میلیون نفر از اقشار محروم جامعه و... تنها نمونه هایی از خدمات دولت 

شهید جمهور در این حوزه مهم و مورد نیاز مردم بود.
در آستانه اولین سالگرد شهادت آیت الله سیدابراهیم رئیسی و شهدای 
خدمت، با وزیر بهداشــت کابینه این شــهید مردمی و خستگی ناپذیر به 
گفت وگو نشســته ایم، تا ضمن زنده کردن یاد این شهید بزرگوار، برخی 
دستاوردهای حوزه سلامت و خاطرات گفته نشده یا کمتر گفته شده شهدای 

خدمت را از زبان دکتر »بهرام عین اللهی« بشنویم و مرور کنیم.

صفحه 8
سه شنبه ۲۳ اردیبهشت ۱۴۰۴
۱۵ ذی القعده ۱۴۴۶ - شماره ۲۳8۵۶

*آقای دکتر، به عنوان سؤال اول بفرمایید 
زمانی که انتخاب شــما برای وزارت بهداشت 
قطعی شد، قول و قرار و شرط و شروط خاصی 

بین شما و شهید رئیسی مطرح شد؟
فاصله بین انتخاب بنده توســط رئیس جمهور و 
معرفــی به مجلس، کمتر از ۱۲ ســاعت بود. زمانی 
برای گفت وگوی مفصل وجود نداشــت. با این حال، 
شــهید رئیسی به رزومه و سوابق اجرائی بنده که از 
ســال ۱۳۷۱ تا آن زمان در شوراهای مختلف فعال 
بودم، اعتماد داشــتند. بعد از آن، در جلسات هیئت 
دولــت و خارج از آن، همــواره با پیگیری های مکرر 
در ســاعات مختلف شبانه روز، در جریان امور وزارت 
بهداشــت بودند. جلسات ســتاد کرونا نیز به صورت 
مستمر برگزار می شد و بنده گزارش های مستمری 
به ایشــان ارائه می کردم. شهید رئیسی از همان روز 
نخست تا زمان شهادت، حمایت های جدی و عملی 
از طرح ها و پروژه های وزارت بهداشت به عمل آوردند. 
شهید رئیسی شخصاً در بسیاری از افتتاحیه ها حضور 
می یافتند و در ســفرهای استانی تقریباً همیشه به 

مراکز درمانی سر می زدند.
* شــروع فعالیت شما در وزارت بهداشت 
شاید یکی از سخت ترین مقاطع و روزهایی بود 
که یک وزیر بهداشت ممکن است تجربه کند و 
آن هم گسترش شیوع کرونا با مرگ های روزانه 
700 نفر بود. از قبول مسئولیت در آن روزها و 

وضعیت بحرانی کرونا بفرمایید.
بنده شخصاً در اسفند ۱۳۹۸، در همان روزهای 
ابتدائی شــیوع کرونا، به این بیماری مبتلا شــدم. 
وضعیت جســمانی ام بســیار وخیم بــود؛ ابتدا در 
بیمارستان بقیه الله بستری شدم و سپس به بیمارستان 
مسیح دانشوری منتقل شدم. سطح اکسیژن بدنم به 
۷۵ درصد رسید و بسیاری از افرادی که در کنار من 
بستری بودند، از جمله آقای شیخ الاسلام، خانم دکتر 
رهبر، و آقای دکتر پیروی، جان خود را از دست دادند. 
خوشبختانه بنده با لطف خدا از مرگ نجات یافتم و 
مدتی طولانی پس از مرخصی نیز با دستگاه اکسیژن 
در منزل زندگی می کــردم. بنابراین به طور عینی و 
ملموس سختی های این بیماری را درک کرده  بودم.

دوســت عزیز بنــده، دکتر زارع، که ریاســت 
بیمارستان لبافی نژاد را بر عهده داشت، در مهر ۱۳۹۹ 
بر اثر ابتلا به کرونا به شهادت رسید و پس از آن، بنده 
مســئولیت بیمارستان را پذیرفتم. از آن زمان، کلیه 
ظرفیت های بیمارســتان به درمان بیماران کرونایی 
اختصاص داده شد، حتی مدرسه ای که در مجاورت 
بیمارستان بود نیز برای پذیرش بیماران سبک تر به 
کار گرفته شد. بنابراین، هم در سطح بیمارستانی و 
هم در ســطح ملی در مدیریت بحران کرونا حضور 

مؤثری داشتم و این تجربه را نیز درک کرده بودم.
در آن زمان، شــرایط کشــور به گونه ای بود که 
نه تنها بیماری شــیوع شدیدی داشت، بلکه واکسن 
نیــز به میزان کافی موجود نبود. پیش از آغاز دولت 
سیزدهم، روزانه تنها حدود ۷۵ هزار دُز واکسن تزریق 
می شــد و در مجموع تنها ۱۸ میلیون نفر واکسینه 
شده بودند، آن هم صرفاً در گروه های پرخطر مانند 
ســالمندان و کادر درمان. شرایط به گونه ای بود که 
افراد از ســاعات ابتدائی صبــح تا بعدازظهر در صف 
انتظار واکسن می ایستادند. علاوه بر کمبود واکسن، 
متأســفانه این موضوع به مسئله ای سیاسی هم بدل 
شده بود. برخی ادعا می کردند که به دلیل نپذیرفتن 
FATF، کشور نمی تواند واکسن وارد کند. این شرایط 
موجب شد عده ای ناکارآمدی نظام را مطرح کنند و 
بگویند ایران نمی تواند موضوع کرونا را مدیریت کند.

بر این اساس، اولین جلسه دولت سیزدهم با رهبر 
معظم انقلاب تشکیل شد و ایشان در آن جلسه کنترل 
کرونا را به عنوان اولین خواســته از دولت سیزدهم 

 واکسیناسیون عمومی کرونا به عنوان اولویت نخست دولت مطرح و با دستور رئیس جمهور، آقای مخبر مسئول 
پیگیری تأمین و واردات واکسن شد و جلسات منظم با حضور نهادهای مسئول تشکیل شد. شخص شهید 
رئیسی نیز با رئیس جمهور چین تماس گرفت و شرایط را برای واردات واکسن فراهم کردند. این اقدامات باعث 

شد که ظرفیت تزریق روزانه از 7۵ هزار دُز به یک میلیون و ۶00 هزار دُز برسد. 
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»بهرام عین اللهی« وزیر بهداشت دولت سیزدهم 
در گفت وگو با کیهان:

دولت شهید رئیسی در 3 سال 
به اندازه  8 سال کــار کرد

مهدی برازنده

شهید رئیسی بت شکنی انجام دادند و نشان دادند که با همین منابع و با همین تحریم ها و 
فقط با تلاش بیشتر و با اتکا به مردم و وارد کردن نیروهای جوان و معتقد به نظام در صحنه 
می تــوان کارهای بزرگی انجام داد. اگر افرادی که اعتقــادی به نظام ندارند را وارد صحنه 

کنیم، کاری پیش نمی رود.

 اقدامات مهمی در حوزه بهداشــت و درمان کشور انجام شد، به ویژه 
افتتاح 17 هزار تخت بیمارستان. بسیاری از بیمارستان ها بعد از 30 سال 
به بهره برداری رسیدند و برخی بیمارستان ها که به دلیل عدم توجه در 
سال های گذشته، به لانه کبوتر تبدیل شده بودند، اکنون به روز شده اند. 

است. همان گونه که در موضوع مجروحان شیمیایی 
و مســائل دیگر مردم به میدان آمدند و توانســتیم 
شــرایط را مدیریت کنیم، در موضوع واکسیناسیون 
نیز با بهره گیری از ظرفیت های مردمی این مسئله را 

به خوبی پیش بردیم.
تزریق واکســن کار دشــواری نیست؛ یک ورود 
اطلاعات لازم اســت و یک تزریق ساده. از همین رو، 
ما تمام افراد و سازمان هایی را که می توانستند در این 
فرآیند مشارکت کنند، از جمله آموزش و پرورش و 
سایر نهادها، به میدان آوردیم. مدارس، حسینیه ها، 
مساجد، ورزشگاه ها و سایر مکان ها را تجهیز کردیم. 
همچنین از نیروهــای داوطلب، به ویــژه جوانان و 
دانشجویان، استفاده شد و صدها مرکز تزریق واکسن 
راه اندازی شد. به گونه ای که هر شهروندی می توانست 

با حداقل توقف، واکسن خود را دریافت کند.
این اقدامات باعث شد که ظرفیت تزریق روزانه 
از ۷۵ هزار دُز به یک میلیون و ۶۰۰ هزار دُز برســد. 
در واقع، ما نســبت به جمعیت کشور، رکورد جهانی 

تزریق واکسن را ثبت کردیم.
افزون بر این، حمایت گســترده مردم نیز نقش 
حیاتی ایفا کرد. در بســیاری از کشورها نظیر ایالات 
متحده، با وجود در دســترس بودن واکســن، مردم 
حاضر به دریافت آن نبودند. اما در کشور ما حمایت 
مــردم مثال زدنی بود. به یاد دارم که نیمه شــب در 
مسیر زنجان به قزوین، در یکی از مراکز توقف کردم 
و دیدم که جوانان در ساعت ۱۲ شب همچنان بیدار 
و مشغول تزریق واکسن هستند. این، حماسه ای ملی 
بود. در برخی هفته هــا تا ۸ میلیون و ۶۰۰ هزار دُز 
واکسن تزریق می کردیم که چند برابر جمعیت برخی 

کشورهای همسایه بود.
در نتیجه این اقدامات، موج بیماری فروکش کرد. 
همزمان با افزایش تزریق واکسن، منحنی ابتلا و فوت 
کاهش یافــت. در آذرماه ۱۴۰۰، کنترل بیماری در 
کشور انجام شد. از ابتدای شیوع کرونا تا آذر ۱۴۰۰، 
حدود ۱۳۰ هزار نفر جان خود را از دست داده بودند، 
اما از آن زمان تا اردیبهشت ۱۴۰۱، که هنوز در آمریکا 
و کشورهای اروپایی آمار مرگ ومیر سه رقمی بود، ما 

به آمار صفر فوتی رسیدیم.
از سوی دیگر، در ابتدای دولت فقط واکسن برکت 
تولید می شد که ظرفیت ماهانه آن دو میلیون دُز در 
ماه بود و پاســخگوی نیاز کشور نبود. در این شرایط 
نمی توانســتیم منتظر بمانیم. به همین دلیل، پنج 
مرکز دیگر در آغاز به کار دولت مجوز دریافت کردند 
و واکســن های تولیدی آنان وارد بازار شد و کشور از 

لحاظ تولید واکسن به خودکفایی رسید.
در حوزه درمان نیــز، با وجود روش های متعدد 
درمانی و تعارض منافع برخی روش ها، ما یک کمیته 
علمی متشــکل از ۶۰ نفر از برجســته ترین اساتید 
دانشــگاهی تشکیل دادیم تا بر اســاس اجماع نظر، 
پروتکل واحد درمانی تعیین شــود و از ســردرگمی 

در روش هــای مختلف درمانی جلوگیری شــود. به 
لطــف الهی، در حوزه درمان نیز موفقیت های خوبی 

حاصل شد.
* در مورد ورود ســریع شهید رئیسی به 
رایزنی برای واردات واکسن، حرف های زیادی 
بیان شــده و البته برخی واردات انبوه واکسن 
در آن ایــام را مرتبط با ســفارش های دولت 
قبل تر می دانند. یک مقدار کامل تر و دقیق تر 
واقعیت آن روزهای ورود واکســن به کشور را 

تشریح کنید.
تنها اقدامی که در دولت دوازدهم صورت گرفته 
بــود، مشــارکت در صندوق »کوواکــس« بود. این 
صندوق توسط سازمان بهداشت جهانی برای تأمین 
واکسن تشکیل شــد و از کشورهای عضو، براساس 
وضعیت اقتصادی آن ها، منابع مالی دریافت می کرد. 
کشور ما نیز حدود ۱۸۰ میلیون دلار به این صندوق 

واریز کرد که از محل بدهی هایی بود که کشورهایی 
مانند کره جنوبی به ما داشتند. از این مبلغ، فقط ۴۰ 
میلیون دلار هزینه شد و باقی آن به دلیل سیاست های 

استکباری بلوکه ماند.
در زمان آغاز به کار دولت سیزدهم، تنها حدود 
۱۸ میلیون دُز واکسن تزریق شده بود. طبق مستندات 
موجود از جلسات هیئت دولت که شهید رئیسی قبل 
از کابینه خودشان با اعضای کابینه دولت دوازدهم آن 
را تشــکیل داده بودند، از جمله گزارش آقای ظریف 
که گفته بودند »چقدر واکســن زدیم و چقدر به ما 
واکسن داده اند و کشورها به ما واکسن نمی دهند«، 
همگی به عنوان سند وجود دارد. عمده واکسنی که 
ما تزریق کردیم، واکســن ســینوفارم بود که بسیار 
باکیفیت بود و عمدتا به تلاش شــهید رئیسی، آقای 
مخبر و وزارتخانه هایی که درگیر بودند برمی گشت. 
بنابراین واکســن هایی که طرف قرارداد بودند مثل 
»آسترازنکا« و »جانسون اند جانسون« در حد حداقلی 

به ما داده شد.
همچنین همکاری ایران با کشــور کوبا منجر به 
تولید واکسن مشترک در انستیتو پاستور شد. سایر 
واکسن ها مانند نورا، سینا، رازی و غیره نیز در همین 

دوره تولید و مجوز گرفتند.
این موفقیت حاصل کار جهادی، تلاش شبانه روزی 
نیروهای انقلابی، متعهد و متدین بود. به  عنوان نمونه، 
در همان آغاز کار با سردار سلامی فرمانده کل سپاه 
جلسه ای برگزار شد و ایشــان به صورت وبیناری به 
تمام فرماندهان ســپاه دســتور دادند که با تمامی 
امکانات برای کمک به واکسیناســیون بسیج شوند. 
پادگان ها و مراکز نظامی نیز به طور فعال در این امر 

مشارکت کردند.
درخصوص ســتاد ملی مقابله بــا کرونا نیز باید 
گفت، اگرچه از قبل تشــکیل شده بود، اما عملکرد 
موفقی نداشــت. بیشــتر تمرکز این ستاد بر اعمال 
محدودیت هایی مانند منع سفر یا تعطیلی مدارس بود. 
اما در دولت جدید، همزمان با گسترش واکسیناسیون 
و کاهش آمار بیماری، مصوبات ســتاد کرونا نیز در 
جهت بازگشایی مدارس، دانشگاه ها، کسب وکارها و 
سفرها تغییر کرد. همچنین محدودیت ها به صورت 
هوشــمند تنظیم شد؛ به گونه ای که فقط افرادی که 
واکسن زده بودند می توانستند بلیت هواپیما دریافت 

کنند یا خدمات مشخصی بگیرند. این کنترل هوشمند 
توسط سامانه ای که وزارت کشور طراحی کرد انجام 
می شــد و کد ملی افــراد در آن ثبت می گردید. در 
نتیجه، با وجود شرایط سخت اقتصادی و تحریم ها، 
کشور از بحرانی بزرگ عبور کرد و مردم به خوبی این 
تلاش ها را درک کردند. دولت آیت الله رئیسی توانست 

از یک بحران عظیم با موفقیت عبور کند.
* در مورد دســتاوردهای دولت سیزدهم 
در حوزه سلامت توضیح بدهید که مهم ترین 
هدف گذاری های دولت شهید رئیسی در حوزه 
سلامت و بهداشــت و درمان چه بود و تا چه 

حدی محقق شد؟
اگر بخواهیم عملکرد دولت ســیزدهم را بررسی 
کنیم، باید زمان و حجم کار را با هم بســنجیم. یک 
راننده تاکسی را تصور کنید که ۱۰ سال روزی چهار 
ساعت کار می کند و راننده ای دیگر که تنها سه سال 

اما روزی ۱۲ ســاعت فعالیت دارد. طبیعتاً کارایی و 
سابقه دومی چند برابر اولی است. دولت شهید رئیسی 

در سه سال، به اندازه هشت سال کار کرد.
در مدتــی کوتاه، کارهای بزرگی انجام شــد؛ نه 
رئیس جمهور اســتراحت داشــت، نه اعضای دولت. 
همه همدل و هم جهت کار می کردند. در ســال های 
اخیر، اقدامات مهمی در حوزه بهداشت و درمان کشور 
انجام شد، به ویژه افتتاح ۱۷ هزار تخت بیمارستان، که 
بسیاری از بیمارستان ها بعد از ۳۰ سال به بهره برداری 
رسیدند و برخی بیمارستان ها که به دلیل عدم توجه 
در سال های گذشته، به مکان هایی همچون لانه کبوتر 
تبدیل شــده بودند، اکنون به روز شده اند. به عنوان 
مثال، بیمارستان شهریار که ۳۰ سال بود افتتاح نشده 
بود، در این دوره به بهره برداری رسید. بیمارستان های 
بزرگی که غربی ها به آن »مگا هاسپیتال« می گویند، 
همچون بیمارستان حضرت مهدی )عجل الله تعالی 
فرجه( با هزار تخت و بیمارســتان شهدای تجریش 

که ۹۰۰ تخت داشت، از جمله این پروژه ها بودند.
در حوزه ســلامت ســعی کردیم بحث درمان 
محوری را به پیشگیری محوری تغییر دهیم، به این 
ترتیب، بیش از ســه هزار پروژه بهداشتی در سطح 
کشور به ویژه در مناطق محروم افتتاح شد که شامل 
مراکز جامع بهداشــتی، خانه های بهداشت و مراکز 
مختلفی است که در راستای ارتقای سطح بهداشت 
عمومی فعالیت می کنند. این پروژه ها در حدود ۷۰ 
درصد مناطق محروم کشور اجرا شده است. همچنین 
در بحث جذب نیروی انســانی قابل توجهی شد، در 
بخش اورژانس بیش از ۵۰۰ دســتگاه شاسی بلند و 
پنج هزار و ۴۰۰ موتورســیکلت برای دسترســی به 

مناطق محروم تخصیص یافت.
یکی از اقدامات مهم، طرح »ســلامت خانواده« 
بود که با هدف ایجاد پرونده سلامت برای هر ایرانی، 
اجرا شد. تا آبان ۱۴۰۲، این طرح در ۱۹۵ شهرستان 
قابل اجرا بود و ۴۶ میلیون نفر در پویش ملی سلامت 
شرکت کردند. این طرح با هدف شناسایی بیماری ها 
و پیشــگیری از آن ها، به ویژه در زمینه فشار خون و 

قند خون، مورد استقبال قرار گرفت.
درخصوص بحران کرونا، ایران توانست واکسن های 
ســاخت داخل را در اختیار مردم قرار دهد و در این 
زمینه موفقیت های بزرگی کسب کرد. علاوه بر این، 
دولت اقدامات گسترده ای برای بیمه کردن ۱۲ میلیون 
نفر از دهک های پایین جامعه انجام داد که این افراد به 
طور رایگان تحت پوشش بیمه قرار گرفتند. همچنین 
درمان رایگان کودکان زیر ۷ سال و بیمه مادران باردار 
و کودکان زیر پنج سال، از دیگر اقدامات مهم دولت 

در این دوره بوده است.
در حوزه جوانــی جمعیت، درمان ناباروری، ۸۷ 
مرکز درمانی از ســطح دو به سطح بالاتر ارتقا پیدا 

کردند و مراکز درمان ناباروری همچون بیمارســتان 
فیروزآبادی که در ابتدا در وضعیت نامناســبی قرار 
داشت، به طور کامل بازسازی شد. در این دوره، بیش 
از ۳۸۰ دستگاه پیشرفته در کشور به ویژه در مناطق 
محروم تجهیز شد و دستگاه های پزشکی پیشرفته به 

این مناطق ارسال گردید.
ابرَبیمارســتان غدیر را در روز عید غدیر افتتاح 
کردیم و یا در فردیس که ۷۰۰ هزار نفر جمعیت دارد، 
حتی یک بیمارستان وجود نداشت که بیمارستانی در 

مدت کوتاه در آنجا افتتاح کردیم.
همچنین، در راستای بهبود خدمات اورژانس، تعداد 
تخت های اورژانس کشور به میزان قابل توجهی افزایش 
یافت و در دولت ســیزدهم، ۲۳ تخت اورژانس جدید 
اضافه شد. در رابطه با پیوند اعضا، تعداد این پیوندها 
افزایش یافت و دو هزار و ۵۰۰ هزینه پیوند اعضا برای 

کودکان با کم شنوایی، از سوی دولت پرداخت شد.

در سال ۱۴۰۲ دوازده هزار میلیارد تومان برای ۱۰۷ 
بیماری خاص در صندوق بیماران صعب العلاج با حمایت 
مجلس در نظر گرفته شد و تا حدی توانستیم هزینه های 
سرطان را رایگان کنیم که برخی اقدامات آن انجام شد. 
درخصوص توسعه آموزش پزشکی، دو هزار و ۸۰۰ 
پزشک متخصص در سراسر کشور توزیع شد. سقف 
کارانــه را نیز افزایش دادیم و مالیات را کم کردیم تا 
پزشــکان خودشان به مناطق محروم بروند. بیش از 
۶۵ درصد افزایش ظرفیت در رشته های دستیاری و 
۵۰ درصد در رشته های فوق تخصصی شاهد بودیم. 
علاوه بر این، شــعبه ای از دانشــگاه تهران در کربلا 
تأسیس شد که این اقدام به عنوان یکی از افتخارات 

دولت شناخته می شود.
افزون بر این ها به ۲۹۰ بیمارســتان برای حوزه 
گردشــگری ســلامت مجوز دادیم. برای دو هزار و 
۵۰۰ کودک ناشنوا حلزون رایگان کاشته شد و همه 
هزینه های آن را دولــت پرداخت کرد، باید در نظر 

داشــت که اگر کودک زیر ۴ ســال شنوایی نداشته 
باشد، لال می شود و متاسفانه بسیاری از این کودکان 
به دلیل هزینه های بالای کاشــت حلزون کر و لال 
می شدند که ســعی کردیم با کاشت حلزون رایگان 

جلوی این وضعیت را بگیریم.
در زمینه فناوری و شــرکت های دانش بنیان نیز 
شاهد رشد چشــمگیری بودیم و تعداد شرکت های 
دانش بنیان تا دو برابر افزایش پیدا کرد. با ایجاد بازار 
فناوری سلامت و حمایت از محصولات دانش بنیان، 
این حوزه گســترش یافت. همچنین، در راســتای 
حفظ و ترویج فرهنگ اســلامی- ایرانی، برنامه ها و 
جشــنواره های مختلف فرهنگی و قرآنی در کشــور 
برگزار شد و فارغ التحصیلان ما در حرم امام رضا )ع( 

تعهد خودشان را اعلام کردند.
این اقدامات، که در طی مدت زمانی کوتاه به وقوع 
پیوست، نشان دهنده اراده و تلاش دولت برای ارتقای 

سطح سلامت و رفاه عمومی در کشور بوده است.
حضرت آیت الله رئیسی به طور خاص علاقه مند 
بودند که پیشــرفت های علمی و دانشی کشور را در 
مجامع بین المللی مطرح کنند. در جریان سفرهای 
رسمی ایشان، محصولات دانشی جمهوری اسلامی 
ایران مانند دســتگاهی که قادر به گرفتن نوار قلب 
به صورت موبایل است، به رؤسای جمهور کشورهای 
مختلف به عنوان هدیه ارائه می شد. این فعالیت ها جزو 
اقدامات مهم در زمینه دیپلماسی سلامت و دیپلماسی 
در دوران ریاست جمهوری آیت الله رئیسی محسوب 
می شــود. در زمینه غزه نیز، وزارت خارجه ایران با 
همکاری نهادهای بین المللی درخصوص مشــکلات 
بهداشــتی مردم غزه و به ویژه مشــکلات کودکان 

فلسطینی سخنرانی هایی برگزار کردیم.
در آخرین ســال های دولت آیت الله رئیسی، در 
اجلاس های وزرای بهداشت جهانی حضور داشتیم و 
در یکی از این نشست ها با موضوع »سلامت خانواده« 
کالای تولید شده در جمهوری اسلامی ایران به نمایش 

گذاشته شد. 
*آن طور که ما شنیده ایم، شهید رئیسی در 
کنار چهره رئوف و برخورد مهربانانه با مردم، 
اما در جلسات هیئت دولت و ارتباط با وزیران 
و مسئولان، با جدیت و قاطعیت خاصی برخورد 

می کردند؛ در این باره بفرمایید.

بله، شخصیت ایشان، جاذبه و دافعه ای توأمان 
داشت که ریشه در جهان بینی، اعتقادات و ایدئولوژی 
ایشان داشــت. رفتار مهربانانه ایشان، مانند سلام 
دادن و کمــک به مردم، برخاســته از یک منظومه 
اعتقادی منسجم بود. ایشان مجتهدی فاضل بودند، 
در مســیری که رهبر معظم انقلاب نیز در آن گام 
برمی دارنــد- البته با این تفاوت که جایگاه رهبری 
والاتر اســت- اما حضرت آیت الله رئیســی نیز در 
همان مسیر حرکت می کردند. سابقه درخشان شان 
در خدمت به نظام جمهوری اسلامی، در دستگاه های 
مختلف، باعث شــده بود وقتی به ریاست جمهوری 
رسیدند، آن باورها و اعتقادات را در عرصه حکمرانی 

عملیاتی کنند.
حضــرت امام خمینــی)ره( کتــاب »حکومت 
اسلامی« را نوشتند؛ اما اجرای محتوای آن در بستر 
جامعه نیازمند تحقق عینی بود آیت الله رئیسی این 
مفاهیم را به اجرا درآوردند و به عرصه  عمل آوردند. 
بــه عنوان مثال، در مواجهه با مردم، بارها دیدیم که 
هنگام بازدید از بیمارستان ها یا افتتاح پروژه ها، وقتی 
کودکی مبتلا به سرطان را می دیدند، صمیمانه با او 
گفت وگو می کردند، دســت بر سرش می کشیدند و 
با محبت جویا ی حال او می شدند. این برخوردهای 
محبت آمیز از اعماق باورهای دینی ایشــان نشئت 

می گرفت.
در عین حال، ایشان در هیئت دولت بسیار قاطع 
و بدون مسامحه عمل می کردند. اگر وزیری در انجام 
وظیفــه اش کوتاهی می کرد، بی درنگ مورد مؤاخذه 
قرار می گرفت. ایشان اجازه نمی دادند اعضای دولت 
در بیرون از جلســات، اختلافات را به سطح جامعه 
بکشانند. می فرمودند اگر بحث یا اختلاف نظری دارید، 
همین جا در جلسه دولت مطرح کنید، اما نباید این 

مسائل به جامعه کشیده شود.
یکی از اقدامات قابل توجه ایشــان در بعضی از 
جلسات دولت، استناد مکرر به نامه امیرالمؤمنین )ع( 
به مالک اشتر بود. ایشان گاه به گاه این نامه را جمله 

بــه جمله می خواندند و آن را مبنای رفتار مدیریتی 
و حکمرانی خود قــرار می دادند. در واقع، در بعضی 
جلســات هیئت دولت ما کلاس عقیدتی داشتیم و 
حضرت آیت الله رئیســی که خود اســتاد این حوزه 
بودند، اصول حکمرانی اســلامی، نحوه  رفتار با مردم 
و امور مالی را با استناد به آن نامه تبیین می کردند.

در عین رأفت، حضرت آیت الله رئیسی قاطعیت 
بی نظیری داشــتند. بســیاری از تصمیمات مهم و 
تغییراتی که در دولت ایشان رخ داد، ناشی از همین 
قاطعیت بود. هرکس وظیفه اش را به درســتی انجام 

نمی داد، کنار گذاشته می شد.
*آیا خاطره ویژه ای از شــهید رئیسی در 
نزدیک به 3 ســالی که همراه ایشان بودید، 

دارید؟
خاطرات بسیاری از حضور ایشان در حوزه سلامت 
دارم و ایشــان علاقه خاصی به این حوزه داشــتند. 
هرگاه به بیمارستانی می رفتند، به بخش کودکان سر 
می زدند، حتماً برای بچه ها اسباب بازی می بردند و از 
آنها می پرسیدند مشکلتان چیست، چطور می توانیم 
کمک کنیم. در ســفرهای آخر، من در اکثر سفرها 
همراه ایشــان بودم؛ یک بار گفتنــد: »من در حوزه 
سلامت احســاس رضایت زیادی دارم. فکر می کنم 
کاری که دولت در حوزه ســلامت می توانست انجام 
دهد، انجام داده است، ولی هنوز کارهایی باقی  است.«

* یکی از ویژگی های بارز شــهید رئیسی، 
تلاش شبانه روزی و دوندگی های بسیار ایشان 
بود، حتی در روزهــای تعطیل نیز به صورت 
برنامه ها حضور  میدانی کار می کردنــد و در 
داشــتند. آیا شــما به عنوان پزشک و وزیر 
بهداشت، سابقه داشته است که به ایشان توصیه 
کنید بیشتر استراحت کنند و حجم کارشان را 

کمتر کنند؟

شــهید رئیسی از نظر جســمی وضعیت و توان 
خوبــی داشــتند. بنده به نحوی و عمدتــاً از طریق 
شهید موسوی، محافظ ایشان به صورت غیرمستقیم 
توصیه هایی می کردم. ضمن اینکه شــهید رئیســی 
پرونده پزشــکی هم داشتند و من چندین بار آن را 

دیدم و ایشان هم مشورت هایی از من می گرفت.
در ســفر به آمریکای جنوبی، تــا ونزوئلا حدود 
۱۴- ۱۵ ســاعت در هواپیمــا بودیم، ولی به محض 
ورود، تا نیمه شب جلســات کاری فشرده داشتند و 
سپس به کشــورهای دیگر سفر کردند و حتی پس 
از بازگشت به ایران، بلافاصله به انجام مأموریت های 
دیگر می پرداختند. در همین حال حتی رهبر انقلاب 
از ایشان می پرسیدند که چطور ایشان توانستند در 

فرصتی محدود به چند کشور سفر کنند؟! 
من معتقدم آن گونه که قرآن وعده داده، خداوند 
به کســی که برای رضای او کار کند، توان و قدرت 
می دهــد، و این قدرت و ایمان را خداوند به ایشــان 

داده بود.
*رهبر انقلاب درباره شهید رئیسی فرمودند: 
»دلم برای رئیسی سوخت، کسانی که امروز از او 
تعریف می کنند، در زمان حیاتش حاضر نبودند 
حتی یک کلمه از عملکرد او تعریف کنند«. نظر 

شما درباره این فرمایش رهبری چیست؟
شهید رئیسی حزبی کار نمی کرد. به هیچ حزب 
یا گروهی وابسته نبود و براساس صلاحیت ها تصمیم 
می گرفت. اگر کسی را شایسته می دانست، حتی اگر 
با نظر او مخالف بــود، او را به کار می گرفت. همین 
باعث شــد که حتی برخی افراد که از نظر اعتقادی 
به ایشان نزدیک بودند، چون امتیاز خاصی از ایشان 
دریافت نمی کردند، ناراضی شدند. این برخلاف برخی 
رویه های قبلی بود که هم حزبی ها به صورت خودکار از 

امتیازات بهره مند می شدند.
در آخرین جلســه هیئت دولت که چهارشنبه 
برگزار شــد، ایشــان درد دل کردند و گفتند: »من 
به هیچ وجه از فرمان رهبری خارج نمی شــوم. همه 
ناراحتی هــا را در خودم نگه مــی دارم و به هیچ وجه 
حاضر نیســتم علی رغم همه فشارها، سخنی خلاف 
نظر رهبری، که توصیه به عدم اختلاف دارند، بر زبان 
بیاورم«. کلیپ این جلسه موجود است و نشان می دهد 

چه فشار سنگینی بر ایشان و دولت وارد می شد.
امورخارجه، شهید  وزیر ســابق  *درباره 
امیرعبدالهیــان که از شــهدای حادثه پرواز 
اردیبهشت پارســال بودند هم اگر خاطره ای 

دارید، بفرمایید.
شهید امیرعبدالهیان در هیئت دولت کناردست 
بنده می نشستند، شروع دوستی ما نیز در همان هیئت 
دولت شــکل گرفت و پیش از آن رابطه ای با ایشان 
نداشتم. کسی نمی داند اما شهید امیرعبدالهیان در 
همان ابتدای کار دولت به کرونا مبتلا شــد، من به 
ایشان نزدیک بودم و بدون اینکه کسی به او نزدیک 
شــود و متوجه شود کارهای درمانی او را انجام دادم 
و این موضوع باعث شد که به یکدیگر خیلی نزدیک 

شویم. 
ایشــان حتی در مراســم هیئت خانگی ما هم 
شــرکت می کردند. زمان های زیادی ایشان به دلیل 
سفرهای خارجی در هیئت دولت در کنار ما نبودند 
و زمانی که ایشان برمی گشتند، من خیلی خوشحال 
می شــدم. چون به یکدیگر نزدیک بودیم، ماجرای 
بسیاری از سفرهایش را با من در میان می گذاشت. 
ایشــان اخلاص زیادی داشت، چند سفری که با هم 
رفتیم، می دیدم که انســان بســیار متدینی بود. در 
تمام ســفرها آقای امیرعبدالهیان با سفرای کشورها 
هماهنگ می کرد که وزیر بهداشت ما به کشور شما 
می آید و هماهنگی ها را بدون اینکه وظیفه ای داشته 

باشد انجام می داد. 
جالب است که بدانید شهید امیرعبدالهیان برای 
کشورهایی که ما حتی فکرش را هم نمی کنیم دنبال 
ارتباط بود، مثلًا وقتی به مصر رفته بودیم، ایشــان 
توصیه کرد که هرطور شــده با وزیر بهداشت مصر 
دیدار کنم و ارتباط بگیرم. یکی از اقدامات برجسته 
ایشــان، برقراری روابط با عربستان سعودی بود که 
من به عنوان اولین وزیر بهداشــت جمهوری اسلامی 
ایران با وزیر بهداشت عربستان در ژنو ملاقات کردم.

در مدتی کوتاه، کارهای بزرگی انجام شد
 نه رئیس جمهور استراحت داشت، نه اعضای دولت

 در عین رفتار مهربانانه شهید رئیسی با مردم، ایشان در هیئت دولت 
بســیار قاطع و بدون مســامحه عمل می کردند. اگر وزیری در انجام 
وظیفــه اش کوتاهی می کرد، بی درنگ مــورد مؤاخذه قرار می گرفت. 
هرکس وظیفه اش را به درســتی انجام نمی داد، کنار گذاشته می شد.

در زمینه مسائل ویزا، دولت آیت الله رئیسی موفق 
به برداشتن ویزا برای بیش از ۳۰ کشور دنیا شد که 
این نیز نتیجه تلاش های مســتمر ایشان در زمینه 
ایجاد ارتباطات دوجانبه و تقویت روابط با کشورهای 
مختلف بود. این اقدامات به ویژه در حوزه سلامت و 
صادرات دارو و تجهیزات پزشکی بسیار مؤثر واقع شد.
علاوه بر این شــهید امیرعبدالهیان جلساتی بین 
ســفرا و وزرای مختلف تشکیل می داد تا مسائل بین 
ایران و کشــورهای دنیا مطرح و برطرف شــود. آقای 
امیرعبدالهیان یکی از اهرم های اصلی ما برای ارتباط با 
سایر کشورهای دنیا بود و ما فقدانی در حوزه امورخارجه 
به دلیل نبود ایشان احساس می کنیم که مثل شهید 
رئیسی قابل جبران نیســت. امیدواریم بقیه نیروهای 
انقلابی و متدین بتوانند راه این شهیدان را ادامه دهند.

* حرف آخر؟
شهید رئیســی خاتمه کار نیســت، ایشان بت 
شکنی انجام دادند و نشان دادند که با همین منابع و 
با همین تحریم ها و فقط با تلاش بیشتر و با اتکا به 
مردم و وارد کردن نیروهای جوان و معتقد به نظام در 
صحنه می توان کارهای بزرگی انجام داد. اگر افرادی 
که اعتقادی به نظام ندارند را وارد صحنه کنیم، کاری 
پیش نمی رود. در مورد کرونا مطمئن باشید اگر دولت 
آیت الله رئیسی نبود، کنترل کرونا به سرعت محقق 
نمی شد. به هرحال علت اصلی موفقیت آیت الله رئیسی 
این بود که ایشان خادم امام رضا )ع( بود، اینکه ایشان 
با شهادتش، در نزدیک ترین فاصله با مضجع شریف 
امام رضا)ع( دفن شده است، اتفاقی نیست، این اجری 

بوده که خداوند به ایشان داده است.
امیدواریم روح بلند حضرت آیت الله رئیسی، که 
حقیقتاً نشان داده بود با صلابت و اراده اش می تواند 
این کشور را در مسیر پیشرفت و عزت هدایت کند، 

ان شاءالله حامی راه خادمان این ملت باشد.

مطرح کردند. شــهید رئیســی نیز که حقیقتاً ذوب 
در ولایت بودند، این مســئله را یک تکلیف شرعی 
تلقی کــرده و همه فعالیت های دولت را معطوف به 
آن ســاختند. بنده نیز با اتکال به خداوند و حمایت 
شــهید رئیســی، کنترل کرونا را در اولویت نخست 

وزارتخانه قرار دادم.
در همان روزی که رأی اعتماد از مجلس گرفتم، 
بدون بازگشــت به منزل، به بازدید چند بیمارستان 
رفتم و از نزدیک با شرایط بحرانی و نارضایتی مردم 
آشــنا شدم. کشــور در حالت تعطیلی کامل به سر 
می برد. مدارس، کارخانه ها، فروشگاه ها و حتی مراسم 
عزاداری نیز تعطیل بود و مردم به شــدت از یکدیگر 

واهمه داشتند.
در مجلس و جلســه گرفتن رای اعتماد، گفتم 
که امیدواریم تا دهه فجر همان سال کرونا را کنترل 
کنیم؛ همان موقع بعضی دوســتان اصلاح طلب این 
جمله بنده را در روزنامه هایشان تیتر کردند که »این 
جمله وزیر بهداشت را به خاطر داشته باشید!« و اصلًا 

فکر نمی کردند این اتفاق واقعاً رخ بدهد.
بنابراین واکسیناســیون عمومی کرونا به عنوان 
اولویت نخست مطرح شد و با دستور رئیس جمهور، 
جناب آقای مخبر مســئول پیگیری تأمین و واردات 
واکسن شدند. جلسات منظم با حضور بانک مرکزی، 
وزارت راه، وزارت امــور خارجه، جمعیت هلال احمر 
و دیگر نهادهای مســئول تشکیل شد تا واکسن به 
سرعت وارد کشــور شود. شخص شهید رئیسی نیز 
با رئیس جمهور چین تماس گرفته و شرایط را برای 
واردات واکســن فراهم کردند و این درحالی بود که 
قبلًا این موضوع به موفقیت نمی رســید و دلیلش را 

بنده نمی دانم چه بود. 
در نتیجه، واکسن سینوفارم به کشور وارد شد و 
روند واکسیناســیون با سرعتی قابل   توجه آغاز شد. 
به قدری واکســن سینوفارم وارد کشور شد که آقای 
مخبر با بنده تماس گرفتند و گفتند: »ما زمانی فکر 
می کردیم که ورود واکسن شبیه به بارش باران است؛ 
اما حالا با ســیلی از واکسن مواجه هستیم. آیا واقعاً 
امکان تزریق این حجم از واکســن برای شما وجود 
دارد؟« بنده پاسخ دادم که ما از دوران دفاع مقدس 
تجربه ای داریم، و آن هم وارد کردن مردم به میدان 


